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19. Ročník, Číslo 1 

Uzávěrka 31. 12. 2023 

 
V příštím čísle naleznete: 

• Pozvání na zájezdy 

• Pěstitelská praxe 

• Roubování pachypodií 

• Představujeme naše členy 

• Rozhovor  
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Informační zpravodaj 

SPKS Sokolov, z. s. 

 

 
Úvodní slovo 
Vážené dámy, vážení pánové, milí přátelé, 

na přelomu roku 2023/2024 vám předkládám Informační zpravodaj SPKS 

Sokolov, z.s. ročník 2023. Původně ho měli vytvářet tři pisatelé. Situace se 

opakuje a na jeho podobě se tedy podílím pouze já. Snad v novém roce najdu 

více času na klíčové aktivity, viděno z mého úhlu pohledu, mezi které náš 

zpravodaj rozhodně patří. V tomto čísle naleznete kalendář akcí na rok 2024 

SPKS Sokolov, DKO Marktredwitz, výsledek on-line hlasování výroční členské 

schůze, změny na postech členů výboru, zajímavosti z našeho spolku a světa 

sukulentů.  

V dubnu letošního roku se novými členy výboru stali Dorottya Balázs a Luboš 

Klabačka. Nahradili Miroslava Kirejeva na postu jednatele (Luboš) a Ladislava 

Jakubáče na postu místopředsedy spolku (Dorka). 

Aby toho nebylo málo, v průběhu prosince mě požádal o předání funkce 

distributora časopisů Ladislav Jakubáč. Pár dní před štědrým dnem požádala o 

uvolnění hospodářka Lenka Šípková. Distribuci časopisů budu zajišťovat já. 

Přeci jen jsem i nejčastěji ve styku s členy spolku. Předávání časopisů bude 

pružnější. Po novém hospodáři/hospodářce se musíme ještě poohlédnout. 

Miroslav Valachovič. 
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Zájezdy v roce 2024  
 

Autobusový zájezd bude letos 

směřovat s největší 

pravděpodobností do 4 sbírek na 

Rokycansku. Popřípadě se bude 

jednat o sbírky na Rokycansku a 

Plzeňsku. V okolí Plzně jsou 

stále velké sbírky, které jsme 

naposledy měli možnost 

shlédnout před více než 10 roky. 

Jak jsem předběžně zjišťoval, 

dohodnout návštěvy sbírek bude 

zase o něco komplikovanější, 

protože kvůli opatřením GDPR 

z většiny dostupných spolkových 

webů zmizely kontakty na 

jednotlivé členy spolku. 

K dispozici zůstal pouze jeden 

kontakt na jednatele. Velmi 

rychle bude nutné zajistit 

zájezdový autobus, a to 

nejpozději do konce ledna. 

V opačném případě se může 

stát, že zůstane k dispozici 

pouze předražená doprava. 

Předběžně můžete již nyní 

projevit svůj zájem účastnit se 

tohoto zájezdu a nezávisle se 

přihlásit na mojí adrese. 

Další výlet plánuji do botanické 

zahrady ve Frankfurtu n. M. 

Cestu autobusem jsem 

z časových důvodů předem 

vyloučil. I cesta automobilem 

bude trvat téměř 4 hodiny tam a 

4 hodiny zpět. Botanická 

zahrada ve svých expozicích 

zahrnuje flóru ze všech 

klimatických pásem. Dříve jsme 

v této BZ měli spojence pana 

Jožku Nedůchala, díky kterému 

jsme se dostali i do pro 

veřejnost nedostupných částí. 

Ten již bohužel nežije.   

 

MV 

Kalendář akcí SPKS Sokolov, z. s. v roce 2024  
 

Termíny setkání:  

 
4. ledna 2024 v 19:00; restaurace U smrků Sokolov 

1. února 2024 v 18:00; restaurace U smrků Sokolov 

7. března 2024 v 18:00; restaurace U smrků Sokolov  

18. dubna 2024 v 17:30; ve sbírce M. + V. Valachovičových  
16. května 2024 v 17:30; ve sbírce E. Baláže a J. Vaňka(?) 
6. června 2024 v 17:30; ve sbírce A. Elichar a M. Roháče 

4. července 2024 v 17:30; ve sbírce J. Suka a J. Sobotky 
1. srpna 2024 v 17:30; ve sbírce M. Kirejeva a L. Jakubáče  

5. září 2024 v 17:30; ve sbírce L. Šípkové  
3. října 2024 v 17:30; ve sbírce M. + V. Valachovičových  
7. listopadu 2024 v 18:00; restaurace U smrků Sokolov  

5. prosince 2024 v 18:00; výroční schůze, restaurace U smrků 

Sokolov!  

 
Připravují se také krátká víkendová setkání. 

 
Výstavy kaktusů a sukulentů v roce 2024 

13.–15. června 2024 největší regionální výstava kaktusů a sukulentů 

Kynšperk nad Ohří, zimní zahrada kina. Otevřeno 8:00–17:00. 

 

1.–2. června 2024 výstava kaktusů a sukulentů Karlovy Vary, areál 

Rolava, KV City s.r.o. Majitel pozemku registruje akce na rok 2024 až 

po 1. lednu 2024. Otevřeno: sobota 8:00–19:00, neděle 7:00–

17:00. Termín ještě musí potvrdit vedení areálu Rolava. 

 
12.–13. července 2024 výstava kaktusů a sukulentů Františkovy 

Lázně, Dvorana Glauberových pramenů. Nejnavštěvovanější výstava 

v nejluxusnějším prostředí na Karlovarsku. 

Otevřeno 8:00–17:00. Demontáž výstavy proběhne dopoledne 

v neděli 14. července. 

 

 
Zájezd:  

Zájezd se připravuje na měsíc září. Zatím pracujeme s několika 

variantami. Nejpravděpodobnější variantou místa zájezdu je 

Rokycansko, kde jsme ještě neviděli 3–4 větší sbírky, popř. 

kombinace Plzeňsko – Rokycansko.  

 

V roce 2024 se hodlám po letech opět podívat do botanické zahrady 

ve Frankfurtu nad Mohanem s rozsáhlým skleníkovým komplexem a 

venkovními expozicemi. Termín jsem ještě nestanovil. Doprava bude 

vzhledem k vzdálenosti uskutečněna osobními automobily. 

Případným zájemcům poskytnu bližší informace. 

MV 
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Luboš Klabačka nový jednatel  
Luboš Klabačka přišel do našeho spolku s novou vlnou 

členů z téměř všech koutů Karlovarska, díky které se 

zdvojnásobil během pěti let stav členské základny. Nejprve 

se jen tak rozkoukával, s postupujícím časem se stále více 

zapojoval do všech aktivit spolku. Loni byl vedoucím 

desetičlenné výpravy, která navštívila několik sbírek v Plzni 

a okolí. Jeho původní zálibou bylo pěstování nejrůznějších 

tropických a exotických rostlin. Kaktusy a sukulenty se 

v jeho sbírce objevují až po vstupu do naší organizace. 

Útočiště pro expozice svých oblíbených rostlin našel na 

svém pracovišti v prostorách areálu elektrárny Tisová. To je 

také důvod, proč jeho sbírku vidělo zatím jen několik málo 

jedinců. Luboš je technicky vzdělaný a myslící člověk. Když 

mi volal Míra Kirejev a žádal mě o uvolnění z funkce 

jednatele, hned jsem věděl, na koho se mám obrátit, a 

komu uvolněné místo nabídnout. V době zvolení bylo 

Lubošovi 37 let a je čtvrtým nejmladším členem spolku. Do 

vedení spolku se ihned aktivně zapojil a přichází s novými 

neotřelými nápady, jak organizovat naši zájmovou činnost, 

využívat moderní prvky komunikace a zapojit do aktivit více 

členů, aniž bychom je přetěžovali. Když mě před pár dny 

Lenka Šípková požádala o uvolnění z funkce hospodářky, 

okamžitě se nabídl, že mi pomůže i s touto agendou, aby to 

celé nespadlo zase na mě, než se uvolněná funkce obsadí 

vhodným nástupcem. MV 

 

Luboš Klabačka. Foto: Eva Fréharová 

 

Malé velké sbírky 

Už se o tom několikrát hovořilo, ale 

zatím málo využilo. Řeč je o 

víkendových návštěvách menších až 

středně velkých sbírek našich členů. 

Pro pořádání letních schůzek ve 

sbírkách, kde se nás obvykle schází 

okolo 20, 30 a více kolegů, jsou sice 

méně vhodné, ale pro návštěvu 8–

10 členů tak akorát. Nemalá část 

našich členů má sbírky o velikosti 4 

až 10 m2. V minulosti jsme takto 

během víkendového dne navštívili 

sbírky Jarky Hornerové a Jiřiny 

Vlasaté. To jsou ovšem jen ojedinělé 

vlaštovky. Vhodných sbírek na kratší 

víkendové návštěvy lokálního 

charakteru je více. Kromě již 

zmíněných kolegyň se nabízí daleko 

více možností poznat sbírky 

ostatních členů, nejen těch, u 

kterých se konají letních schůzky 

spolku. K návštěvě vyzívá například 

Otto Holota z obce Hory. U nového 

rodinného domu vyrostl specifický 

skleník s atypickým sklonem 

střechy, tak aby se využilo 

maximálně sluneční záření v našich 

zeměpisných šířkách. Rostliny jsou 

osázeny povětšinou ve volných 

záhonech. Za návštěvu jistě stojí 

kolekce Dorky Balázs. Její sbírka se 

nachází v rekreačním objektu, 

bývalém statku v Pnětlukách na 

Lounsku. Dalším místem setkání 

může být zahradní kolekce kaktusů 

a sukulentů manželů Vaníkových 

z Chebu. O část sbírky pečují na 

chalupě na Klatovsku. Před 

dokončením zimní zahrady určené 

pro volně rostoucí kaktusy má Petr 

Vilím z Citic. Vhodných míst pro 

návštěvy menšího počtu lidí je mezi 

našimi povícero. Stačí se jen 

domluvit. Na to se chci v roce 2024 

více zaměřit. 

Miroslav Valachovič 
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Naši jubilanti 
 

V roce 2023 významné životní 

jubileum slavilo hned 8 

našich členů. Padesátiny 

oslavil Milan Petráš z Mírové. 

Myslím, že většině z vás ho 

nemusím představovat, 

přesto jako všechny ostatní 

mu věnuji pár řádků ve druhé 

polovině zpravodaje. Dalšími 

oslavenci jsou Věra Nováková 

z Chebu a Ladislav Matějka 

z Královského Poříčí, kteří 

v roce 2023 oslavili 

šedesátiny. Pětašedesát let 

oslavila Klára Nováková 

z Chebu. Jen den před 

Silvestrem měla sedmdesáté 

narozeniny Eva Dubová 

z Chebu. V minulosti působila 

v dnes již zaniklém spolku 

Klub kaktusářů Cheb, kde 

zastávala postupně funkce 

hospodářky a později i 

jednatelky spolku. Celá řada 

kolegů oslavila sedmdesáté 

páté narozeniny. Jsou to 

Vlastimila Vondráková, Alois 

Elichar a František Chytra. 

Vlastimila Vondráková má 

trvalé bydliště v Ostrově nad 

Ohří, téměř celý rok však tráví 

se svým mužem Zdeňkem na 

chalupě v Rudné u Nejdku. 

Lojzíka Elichara z Kynšperku 

nad Ohří také nemusím 

většina z vás představovat. 

Konala se u něj celá řada 

setkání během letních 

měsíců v minulých letech. 

Poslední jubilant František 

Chytra ze Sokolova vám mohl 

utkvět v paměti jako 

vynikající fotograf. 

Všem jubilantům blahopřeji a 

přeji hodně zdraví a elánu do 

dalších let. MV 

 

Dorottya Balázs nová místopředsedkyně 
 

Dorka Balázs se narodila v Budapešti, kde má zázemí 

dodnes. Navštěvovala zde posloupně všechny typy 

vzdělávacích zařízení od základní školy po univerzitu. 

V Budapešti také našla zálibu v pěstování kaktusů a 

sukulentů a přihlásila se zde do místního kaktusářského 

spolku. V rámci studia finštiny odcestovala zdokonalit své 

jazykové dovednosti přímo do Finska. Zde potkala svého 

budoucího muže z Františkových Lázních. Část její sbírky 

kaktusů můžete obdivovat na každoroční výstavě kaktusů 

a sukulentů ve Dvoraně Glauberových pramenů ve 

Františkových Lázních. Celá její sbírka je celoročně 

umístěná v usedlosti v obci Pnětluky, ležící jižně od Loun. 

Nápad pořádat výstavy kaktusů a sukulentů ve 

Františkových Lázních se zrodil v hlavě Dorky. Dobrý nápad 

dotáhla do konce. Dodnes je zdejší výstava 

nejnavštěvovanější akcí pořádanou SPKS Sokolov, z. s. 

Díky Dorce se uskutečnila po 30 letech výstava k+s 

v Chebu. 

 

 

Dorka Balázs ve fóliovníku Lenky Šípkové. Foto: Miroslav Valachovič 
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Bohumil Petrach 60 let aktivní člen 
 

Neuvěřitelných 60 let je dle vlastních záznamů 

aktivním členem spolku pan Bohumil Petrach. Sám 

připouští, že to může být dokonce o něco déle. Jak 

jsem již napsal dle jeho vlastních záznamů se jeho 

vstup do kaktusářské organizace datuje na začátek 

roku 1963. Hned od začátku patřil mezi vedoucí 

představitele tehdejšího Habartovského kroužku. Po 

jeho zániku přechází do KK Sokolov, dnešního SPKS 

Sokolov. I zde je nepřehlédnutelným aktivním členem. 

Pravidelně dochází na schůzky KK, vystavuje, ve svém 

městě Habartově pořádá prohlídky pro žáky zdejších 

škol v doprovodu jejich učitelů. Takto jsme se 

seznámili. Vrcholem jeho aktivit je zvolení do funkce 

předsedy SPKS Sokolov v prosinci roku 1989. V té 

setrval až do prosince roku 1998, kdy ho ve funkci 

vystřídal autor příspěvku. Dohromady ve výboru nějaké 

kaktusářské organizace působil celkem 17 let. Jeho 

sbírka dlouhá letá patřila mezi ty úplně největší 

v regionu. Pan Petrach měl to štěstí, že našel 

pokračovatele z řad našich členů. Většina sbírky tak 

nadále zůstává pohromadě, jen v jiném prostředí. 

Samozřejmě malou část sbírky si ponechal dodnes. 

Panu Petrachovi přejeme, aby se nadále mohl naplno 

věnovat naší společné zálibě. MV 

 

 

Bohumil Petrach, na snímku úplně vpravo, při setkání v jeho 

sbírce v Habartově. Foto: B. Petrach. 

Změna distributora 

časopisů 
 

Na prosincové schůzce se na mě 

obrátil Ladislav Jakubáč 

s návrhem ukončit svoje 

působení v roli distributora 

časopisů SPKS Sokolov, z. s. 

V letošním roce byla účast 

některých odběratelů časopisů 

na schůzkách slabší a on je 

zavalen množstvím 

neodebraných tiskovin. Navrhl, 

abych se této činnosti zhostil já. 

Jeho argumentace byla celkem 

logická. V průběhu roku u mě 

probíhají 2 schůzky spolku a 

daleko častěji přicházím do styku 

s většinou členské základny. 

Mám tudíž daleko větší možnost 

předávat objednané časopisy. Já 

jsem s jeho návrhem nakonec 

souhlasil. Celou agendu si od něj 

převezmu začátkem ledna a 

pokusím se o urychlenou 

předávku letošních, v některých 

případech i loňských čísel. Jedná 

se o časopisy Kaktusy, Cactaceae 

etc. a Adenium. Abych odběr 

časopisů usnadnil, budu 

odběratele ihned po doručení 

zásilky na moji adresu 

informovat o možnosti převzít 

nová čísla tiskovin. Aktuálně 

poprosím o trochu trpělivosti. 

Předání by mělo proběhnout 

během prvního nebo druhého 

týdne v lednu. Poté budu 

předplatitele dosud 

nevyzvednutých čísel 

kontaktovat. Tímto zároveň 

všechny zájemce o odběr 

časopisů v roce 2024 vyzívám, 

aby mi napsali, co chtějí nadále 

odebírat. Toto se netýká těch, 

kteří již odeslali platbu na 

spolkový účet. 

Miroslav Valachovič 
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Kaktusářské akce 

společně 
 

Už několikrát jsem si položil 

otázku, proč nejsme schopni 

se domluvit a spojit síly při 

návštěvách akcí jiných spolků 

a klubů. Naposledy jsem si to 

říkal, když jsem hledal 

parkovací místo v Rakovníku 

u budovy gymnázia, kde 

zdejší spolek pořádal výstavu 

kaktusů a sukulentů. 

Parkoviště vedle budovy bylo 

obsazené. Polovinu 

parkujících aut tvořila vozidla 

mých kolegů z našeho spolku. 

Při bližším pohledu na vozidla 

kolegů mi bylo jasné, že 

s každým automobilem přijeli 

maximálně 2 osoby. Proč se 

nedokážeme domluvit na 

společném odvozu? Většina 

z nás se už natolik zná, že 

můžeme spolehlivě 

předpokládat, která 

kaktusářská událost osloví 

toho, či onoho kolegu a on se 

na ni vypraví. Kontakty na 

sebe máme, tak proč se 

nedomluvíme? Asi chybí 

někdo, kdo by vyslal potřebný 

impuls. Pro nadcházející rok 

se proto pokusím zmapovat 

zajímavosti, které se budou 

konat v dostupné vzdálenosti 

od našeho regionu a vyšlu 

dotaz členské základně 

týkající se společné návštěvy 

této události. Tímto vám 

oznamuji, že si vás v průběhu 

roku dovolím několikrát 

oslovit a upozorním na 

zajímavosti, které se kolem 

dějí. Možná se přidá i někdo, 

kdo se neodhodlal cestovat 

sám. 

 

Miroslav Valachovič 
 

Poslední výstava Jiřího Suka 
 

14. a 15. července se ve Dvoraně Glauberových pramenů ve 

Františkových Lázních uskutečnila již 3. výstava kaktusů a 

sukulentů SPKS Sokolov, z. s. Po všech stránkách to byla opět 

nejúspěšnější výstava našeho spolku. Již před začátkem výstavy 

pan Jiří Suk avizoval, že to bude jeho poslední výstava, které se 

jako vystavující zúčastní. Na první pohled bylo vidět, že se pan 

Suk snažil důstojně rozloučit. Všechny výstavní exponáty byly 

pečlivě vybírány, velmi bohatá byla jeho nabídka prodejních 

rostlin. Kdo zná jeho sbírku, ihned poznal, že mezi prodejními 

rostlinami se objevila celá řada původně sbírkových kaktusů. 

Dal si opravdu záležet, aby udržel vysoký standard předchozích 

let. Musím se přiznat, že nedokážu ani odhadnout kolika výstav 

celkem se pan Suk zúčastnil. V minulosti byl aktivním členem 

Klubu kaktusářů ve Františkových Lázních, který od roku 1972 

pořádal výstavy na stejném místě jako dnes my. Ve Dvoraně 

Glauberových pramenů ve Františkových Lázních. KK 

Františkovy Lázně během své existence uspořádal celkem asi 

35 výstav, z toho 28 ve zdejších prostorách. Kolika z nich se 

zúčastnil, Jiří Suk se dnes už asi nedozvíme. Ne vždy byly vedeny 

záznamy o všech akcích KK Františkovy Lázně pečlivě. 

Předpokládáme, že více než dvaceti výstav se pan Suk 

zúčastnil.  

Letošní výstavu odhadem shlédlo okolo 800-900 návštěvníků, 

převážně lázeňských hostů ze všech koutů republiky. Z jejich 

komentářů a ohlasů bylo patrné, že s výstavou, její estetickou 

podobou i nabídkou prodejních rostlin byli ve většině případů 

nadmíru spokojeni. Myslím si, že lepší rozloučení si pan Suk 

nemohl přát. Za nás za všechny mu chci poděkovat za všechny 

předchozí roky, za všechnu provedenou práci, kterou pro náš 

spolek a naše návštěvníky na výstavách odvedl. Děkujeme. 

MV 
 

 
Jiří Suk (vlevo) se svým kamarádem a kolegou Pavlem Bělochem. 
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Nové formy spolkové komunikace 
 

Několik měsíců nazpět jsme vytvořili společný účet na 

WhatsApp pod názvem SPKS Sokolov. Původním cílem 

bylo zjednodušení předávání informací o akcích 

našeho spolku, zasílání pozvánek na naše schůzky atd. 

Vy jste existující účet začali okamžitě využívat po svém. 

Předáváte si nejrůznější osobní vzkazy, posíláte 

fotografie, různé odkazy všeho možného, co se týká 

naší společné záliby. Pro některé kolegy těch 

příchozích zpráv bylo až příliš a odhlásili se z tohoto 

účtu. To je zase problém pro výbor spolku, protože 

jsme přišli o možnost rychle oslovit co největší počet 

našich členů. Luboš Klabačka proto přišel s dotazem, 

jestli neznám nějakou další formu elektronických 

medií, které by byla vhodná pro diskuse, dotazy a 

obecně hromadnou komunikaci. Musím přiznat, že 

aktuálně mě nic nenapadá. Napadá mě zřídit ještě 

jeden účet v aplikaci WhatsApp. Ale nebudeme si je 

vzájemně plést? Pokusím se poptat v jiných velkých 

spolcích, jestli něco takového využívají. Zároveň se 

obracím na vás s dotazem, jestli vy sami máte 

povědomí o nějaké bezplatné formě (popř. za nějaký 

menší poplatek), jak spolu diskutovat přes internet. 

Dopředu avizuji, že to musí mít samoobslužnou formu. 

Já už opravdu nemám kapacitu na to, abych spravoval 

nějakou další aplikaci. 

Případné návrhy zasílejte na Luboše Klabačku, jen 

v tom nejzazším případě na mě. Kontakty naleznete na 

poslední stránce tohoto zpravodaje. 

 

Členská schůzka ve sbírce Jiřího Suka.  

 

Výstavy v roce 2024 

 
Pro rok 2024 jste si odhlasovali 

uskutečnit 3 výstavy kaktusů a 

sukulentů. V letošním roce jsme 

realizovali 5 výstav, stejně jako 

vloni. Ale přeci jen 5 výstav bylo 

dlouhodobě moc. A proč tedy 

právě 3? V současné době působí 

náš spolek na území celého 

Karlovarského kraje. 

Zastupujeme velký region. 

Karlovarský kraj má 3 okresy. 

Pokud bychom naplánovali pouze 

1 výstavu, kde ji uskutečnit? 

V Sokolově? A přijedou tam 

návštěvníci z Chebu nebo z 

Karlových Varů? Podobná otázka 

se nabízí, pokud by místo konání 

bylo někde na Karlovarsku nebo 

Chebsku? Aktuálně jsme 

kapacitně schopni zajistit výstavu 

v každém okrese. Výstava 

v Kynšperku bude cílit na 

návštěvníky Sokolovska. Sokolov 

by byl lepší z hlediska 

návštěvnosti, ale v Kynšperku 

máme exkluzivní podporu a 

podmínky. Výstava v areálu 

Rolava v Karlových Varech může 

přilákat dostatek návštěvníků 

tohoto regionu. Františkovy 

Lázně jsou zase v blízkosti 

Chebu. Navíc velkou část 

návštěvníků tvoří lázeňští hosté 

z nejrůznějších koutů republiky. 

V každém regionu navíc máme 

více či méně početnou členskou 

základnu, takže můžeme rozložit 

síly, abychom organizaci výstav 

zvládli a nikdo z nás se necítil 

přetížený, nebo naopak 

opomíjený.  

Miroslav Valachovič 
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Naši jubilanti 

 

Alois Elichar 
Téměř 60 let je členem našeho 

spolku oslavenec Alois Elichar 

z Kynšperku nad Ohří. Letos oslavil 

75. narozeniny. Většina z nás si ho 

může pamatovat z letních setkání 

ve sbírkách. A velkou část našich 

členů obdaroval nějakým 

zajímavým kaktusem. Lojza totiž 

kamarádům kaktusy neprodává. 

Kamarády obdarovává. Je to jeho 

životní filozofie. Mezi jeho 

oblíbenými rostlinami naleznete 

zejména kaktusy rodů 

Echinofossulocactus (ty jsou úplně 

na prvním místě), Thelocactus a 

Mammillaria. Druhová rozmanitost 

sbírky je samozřejmě mnohem, 

mnohem pestřejší. MV 

 

 Milan Petráš 
Objevil se jako velká voda a všude 

je ho plno. Hyperaktivní stále 

mladík kaktusy pěstuje od 

chlapeckých let. Jedny z prvních 

kaktusů získal od našeho bývalého 

předsedy Václava Švorby, 

vynikajícího pěstitele a estéta. Díky 

tomu Milan začínal s pěstováním 

zimovzdorných kaktusů, což není 

vůbec jednoduchá disciplína. 

Sbírce dominují velké ferokaktusy. 

Každoročně vysévá obrovské 

množství semen. Ty následně i 2x 

do roka přesazuje. Kde na to bere 

čas, nechápu. Je totiž pracovně 

velmi vytížený. Věnuje se také 

extrémním sportům, zejména 

sjíždění náročných cyklo terénů na 

horském kole. V tom dosud patří 

mezi celorepublikovou špičku ve 

své věkové kategorii. 
MV 

 

 

Alois Elichar na fotografii Evy Fréharové v průběhu zájezdu v Hradci 

Králové v roce 2022 

 

 
 

Milan Petráš během výletu do sbírek členů KK Hradec Králové. 
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Eva Dubová a Klára Nováková 

 

 
 

Eva Dubová (na snímku vpravo) se svojí dcerou Petrou. Fotografie 

byla pořízena na zájezdu do sbírek v Hradci Králové a okolí v roce 

2022. Foto: Eva Fréharová 
 

 

Klára Nováková (vpravo) v jedné ze sbírek v okolí Hradce Králové 

na loňském zájezdu s MUDr. Olgou Holotovou.  

Foto: Eva Fréharová 

Eva Dubová 
Dlouho se bránila vrátit se 

k organizovanému pěstování kaktusů a 

sukulentů. K rozhodnutí začlenit se 

mezi nás ji možná přiměla skutečnost, 

že její kamarádka Klára Nováková se 

pro členství rozhodla ihned po 

shlédnutí chebské výstavy k+s. Eva má 

bohaté zkušenosti s vedením účetnictví 

a správy majetku. Také do dnešních dní 

spravuje účetnictví jedné zahrádkářské 

organizaci v Chebu a Společenství 

vlastníků bytů. Během posledních dvou 

let se jí okenní parapety znovu zaplnily 

přírůstky kaktusů a jiných sukulentů. Je 

velmi aktivní členkou. Pomáhá zejména 

při organizaci a dohledu na výstavách v 

chebském regionu. Nechybí na žádném 

zájezdu. V poslední době i takovým 

mým vztyčným důstojníkem v Chebu. 

Mohu u ní zanechat literaturu, 

časopisy, popř. rostliny určené pro 

členy tohoto regionu, když je nemohu 

zastihnout doma. Eva je čerstvou 

sedmdesátnicí. 

 

Klára Nováková 
Jak jsem zmiňoval o několik řádků výše, 

Klára je naší členkou od červnové 

výstavy v Chebu v roce 2021. Díky 

kamarádství s Evou Dubovou společně 

dojíždějí na naše schůzky, pomáhají na 

výstavách apod.  Klára má menší sbírku 

na okenním parapetu ve svém 

chebském bytě.  Jak jsem vypozoroval, 

upřednostňuje hlavně kaktusy. Přesnou 

skladbu rostlin neznám. Její sbírka je 

jednou z mála, kterou jsem neměl tu 

čest vidět. Klára pracuje jako zdravotní 

sestra na neurologii. I když tvrdí, že už 

nemá pro další rostliny místo, přesto 

občas neodolá a pořídí si další přírůsty 

do své sbírky.  

 MV 
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Věra Vaníková 
Je další mimořádně aktivní 

členskou z Chebu. Jak jinak, i Věrka 

se s námi začala scházet po 

úspěšné chebské výstavě v roce 

2021. Pracuje ve školství. Ještě 

nedávno zastávala funkci 

zástupkyně ředitele na ISŠ Cheb. 

Také jsem pro žáky její školy 

připravil interaktivní přednášku o 

kaktusech a sukulentech. Digitální 

snímky se střídaly s ukázkou živých 

rostlin. Už loni mě příjemně 

překvapila svojí účastí na výstavě 

ve Františkových Lázních. Tehdy její 

účast byla spíše symbolická. Na 

letošní výstavě v DDM Sova Cheb 

už představila velmi slušnou, 

rozsáhlou kolekci výstavních 

kaktusů a sukulentů. A to byl jen 

zlomek rostlin, o které se svým 

mužem Petrem pečují. Rozhodně 

se těším na další spolupráci 

s Věrkou a Petrem. 

 

Ladislav Matějka 
Láďa byl naším dlouholetým 

členem ještě před rokem 1989. 

Narůstající pracovní povinnosti ho 

přiměly na pár let přerušit účast na 

našich akcích. V práci má sice stále 

velký zápřah, přesto si po letech 

znovu našel čas na kaktusaření a 

vrátil se do spolku. Loni u nového 

RD postavil nový skleník přibližně o 

velikosti 10 m2. Nyní ho postupně 

zaplňuje kaktusy. Rostliny si 

pečlivě vybírá. Jeho sbírka je pro 

většinu z nás velkou neznámou. I 

proto je Láďa jedním z kandidátů, 

kam by mohly směřovat naše kroky 

během víkendových návštěv 

menších a středně velkých sbírek. 

Další velkou zálibou Ládi je 

pořizování snímků noční oblohy. 

MV  

 

 

 

Věra Vaníková během loňské návštěvy sbírky pana Jiřího Suka v Hazlově. Jak 

jinak, právě vyhledává nové přírůstky kaktusů a sukulentů do společné sbírky 

k+s, kterou opečovává se svým mužem Petrem. 

Foto: Miroslav Valachovič 

 

 
Ladislav Matějka se po několika letech vrátil k organizovanému kaktusářství. 

Na snímku je Petrem Vaníkem (otočen zády ke kameře) na schůzce u Pavla 

Justa z Kynšperku nad Ohří. 

Foto: Miroslav Valachovič 
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Vlasta Vondráková na návštěvě sbírky pana Suka v Hazlově. 

Zatímco Jiří Suk nejvíce pečuje o kaktusy a sukulenty, paní 

Suková starostlivě udržuje pohledné podobě jejich rozsáhlou 

zahradu. O větší zahradu v Rudné se stará také Vlasta 

Vondráková. 

Foto: Miroslav Valachovič 

 

 

František Chytra v zimní zahradě manželů Sukových, kam se 

poměrně před nedávnem přestěhovala celá sbírka kaktusů a 

sukulentů Jiřího Suka. Pohled na oblíbené rostliny se jen tak 

neomrzí. 

Foto: Miroslav Valachovič 

Vlastimila Vondráková 
Vlastimilu můžeme pravidelně vídat 

v doprovodu svého může Zdeňka. 

Zatímco Zdeněk Vondrák 

upřednostňuje kaktusy, Vlasta dává 

přednost nekaktusovým 

sukulentům. Poměrně rozsáhlou 

sbírku mají v Rudné, části obce 

Vysoká Pec ležící poblíž města 

Nejdku na Karlovarsku. Sbírka 

Vlasty a Zdeňka se nachází 

v nadmořské výšce okolo 800 metrů 

nad mořem. Výše položenou sbírku v 

republice neznám, ale nemusí to 

znamenat, že je nejvýše položená. 

V okolí jejich chalupy je spousta 

lesů, a tak se přes léto nabízí sklizeň 

lesních plodů a péče o zatoulané 

kočky. Vlasta letos oslavila 75 let. 

Do dalších let jí přeji hodně zdraví, 

štěstí, životní pohody a spoustu 

příjemných chvil strávených při její 

oblíbené zálibě pěstování sukulentů. 

MV 

 

František Chytra 
75 let oslavil i sokolovský člen 

František Chytra. Poslední 2-3 

roky se intenzivně věnuje 

pěstování kaktusů. Přestože 

tvrdí, že na nové rostliny ve svém 

bytě panelového domu nemá 

místo, pořizuje si nadále 

poměrně velké exempláře 

kaktusů. V minulosti procestoval 

velký kus světa. Vynikajícím 

způsobem dokáže fotoaparátem 

zachytit svět kolem sebe. Umí se 

správně dívat kolem sebe. 

Chystám se jeho dovednosti 

využívat při tvorbě dalších 

zpravodajů, popř. jiných 

spolkových písemností. Aby toho 

neměl málo, ve druhé polovině 

roku začal navštěvovat kurzy 

sebeobrany. Přemýšlím, jak pro 

náš spolek využít jeho nové 

dovednosti      . MV 
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Kontaktní adresy Společnosti 
pěstitelů kaktusů a sukulentů 

Sokolov, z.s. 
 
 
 
 

Předseda: 
Miroslav Valachovič 
Roháčova 2205 
356 01 Sokolov 
Tel.: 352 602 224 
Mobil: 724 245 873 
E-mail: citadela@tiscali.cz 
 
 
 
Jednatel: 
Luboš Klabačka 
Nábřeží Petra Bezruče 
356 01 Sokolov 
Tel.:  
E-mail: lubos.llk@seznam.cz 

 
 
 
Místopředseda: 
Dorottya Balázs 
Otakara Březiny 9 
350 01 Františkovy Lázně 
Tel.:  
E-mail: mustakutri@gmail.com 
 
 
 
Hospodář: 
Lenka Šípková 
Božičany 142 
362 26 Božičany 
Tel.: 725 835 187 
E-mail: lenkasipkova007@seznam.cz 
(zastupuje Miroslav Valachovič) 
 
 
 
Adresa společnosti: 
Společnost pěstitelů kaktusů a 
sukulentů Sokolov, z. s. 
Roháčova 2205 
356 01 Sokolov 
 
 

www.spks-sokolov.cz 

 

Termine DKO 2024 

 

Kalendář akcí DKO Marktredwitz v roce 2024: 

 

 

Jahresprogramm der OG 
Marktredwitz 2024 

  
30.01.24      ? 
  
27.02.24     è Manfred Kretz: Meine verschiedenen Pflanzen 
  
26.03.24     Jahreshauptversammlung mit Wahl und 
Kassenprüfung 
  
30.04.24     è Hans Spinnler: Das Colorado-Plateau Teil 1 
  
28.05.24     è Josef Schwarz: Meine südafrikanischen Arten 
  
25.06.24    è Dieter Felix: USA oder Mexiko 
  
Juli              evtl. Ausflug mit Privat-PKW (z.B. Waldnaabtal, 
Bohrturm, Zoigl) 
  
27.08.24    Ferienstammtisch Höchstädt Reichsadler 
  
24.09.24    è Hans Spinnler: Das Colorado-Plateau Teil 2 
  
22.10.24     è Manfred Kretz: Südafrika (Achtung Terminverschiebung 
wegen Betriebsurlaub Reinl) 
  
26.11.24     è Dieter Felix: USA 
  
27.12.24    Stammtisch zwischen den Jahren 
 

 

Pokud není uvedeno jinak, konají se všechny schůzky DKO 

v obci Sicherreuth v restauraci (Gasthof) Reinl od 19:30 

hodin. 

 

Členové SPKS Sokolov, z. 1122 

11s. mají na všechny akce DKO Marktredwitz volný 

přístup. Další informace, kontakty, místa setkání, možnost 

společné dopravy poskytne Miroslav Valachovič. 

 

T. 724 245 873 

E: citadela@tiscali.cz 
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